
 

ACTA DEL PLENARI DEL CMPG 
Dia: 14 juny 2017, 17.00 hores 

Assistents: 

Ajuntament: 
 Im. Sr. Jaume Asens, President del Consell i Quart Tinent  d’ Alcaldia i Regidor de l’ Àrea de 

Drets de Ciutadania, Participació i Transparència.  

 Lola Lopez Fernàndez, Comissionada d’ Immigració, Interculturalitat i Diversitat i 

Vicepresidenta del Consell 

 Aida Guillen Lanzarote, Directora de la Direcció de Serveis de Drets de Ciutadania i 

Diversitat 

 Mònica Bravo, Departament de Drets de Ciutadania, DSCD 

Grups municipals: 
C’s ( Ciutadans): Francisco Sierra 

PSC: Carme Andres, delega en XXX 

ERC: Javier Coronas 

Entitats: 
 David Cortes Cortes i Miguel Angel Gomez; Associació Gitana de Joventut, Igualtat i 

Progres  

 Maria Rubia, Carla Andrés, Leo Manzera, Ramon Vargas i Margarita Fernandez;  Assos. 

Intercultural Nakeramos 

 Manuel Gimenez Pubill (Onclupistoles); Assos. Cultural Cristina de La Cera 

 Paqui Perona i Sara Perona; Assos.  Veus Gitanes 

 Miquel Torres i Juan Cortés; FAGIC. Federació d’ Associacions Gitanes de Catalunya 

 Ricard Valenti Gutirrez; Assos. Joves Gitanos de Gràcia 

 Pedro Casermeiro i Carlos Hernandez; Rronane Sikliovne. Assos. Joves Estudiants de Bon 

Pastor 

 Domingo Jimenez Montaño i Miguel Angel Franconetti, Fundació Pere Closa 

 Mercedes Gómez: Associació Sociocultural Lacho Baji Calí 

 Juan Tarradellas i Susana Subirana; Associació Gitana Tots els colors 

 Bianca Galusca, Drom Kotar Mestipen 

 Sejad Cizmic: Associació Terne Roma Barcelona 

 Manel Carbonell: AGIPCAT 



 Juan Fajardo, Associació gitana de Bonpastor 

 Manuel Gimenez, Associació esportiva gitana d’Hostafrancs 

 Amadeo Escuder, Associació cultural cristiana BonPastor 

 Juana Fernandez, vicepresidente associativa 

Excusen: Juan de Dios Ramirez Heredia, Unió Romaní i Israel Ramírez, Associació gitana jove 

Ternikaló 

ORDRE DEL DIA: 
1. Benvinguda i aprovació de l’acta de la sessió anterior. 

2. Valoració activitats 8 d’ abril 2017 - Diada Internacional del Poble Gitano 

3. Informació sobre els grups de treball i Normes Reguladores de Participació 

Ciutadana- Reglament de funcionament del CMPG 

4. Formalització  d’incorporació d’ entitats al CMPG 

5. Constitució de la Comissió Executiva del CMPG  

6. Elecció de la Vicepresidència segona (associativa) del CMPG: presentació de 

candidatures i votació. 

         7.  Precs i preguntes. 

 

Inici de la sessió: 

1. Benvinguda i aprovació de l’acta de la sessió anterior. 

La Presidència dóna inici de la sessió a les 17.00 hores. En primer lloc inicia aquesta sessió 

plenària donant la benvinguda als membres de la taula, a totes les entitats presents i 

als representants del grups polítics municipals. Abans de començar, agraeix a les 

entitats que en formeu part del Consell, la vostra implicació i compromís, l’assistència 

als grups de treball i l’alè que poseu, dia a dia, al vostre treball. Explica que avui havíem 

de presentar a Sílvia Serra a la plenària, com a nova secretària del CMPG, però hem 

d’excusar-la ja que ha patit un petit accident i aquesta tarda no pot estar amb 

nosaltres. Aprofita per agrair a Miren Azpiri, l’anterior secretària, la seva feina i 

dedicació a aquest Consell, que li  consta ha estat molta. Avui, l’Aida Guillén exercirà 

de secretària. 

Recorda que l’acta s' ha enviat per correu electrònic i estarà disponible a la pàgina web 

del Consell Municipal del Poble Gitano. Tots els membres del Consell tenen la còpia en 

paper a les carpetes que va ser enviada amb la convocatòria de la sessió d’avui . Sense 

cap esmena es procedeix a la seva aprovació 

2. Valoració activitats 8 d’ abril 2017 - Diada Internacional del Poble Gitano 

Tal i com es va comentar a la reunió de la comissió executiva del consell el passat 26 

d'abril, la valoració de les activitats de commemoració del 8 d'abril ha estat molt 



positiva, tant a nivell de les diferents activitats desenvolupades al llarg de la setmana 

en els barris, com els actes centrals del dies 7 i 8. El president destaca el fet de què per 

primera vegada es va penjar la bandera gitana al balcó de l’Ajuntament, en un acte de 

reconeixement i de justícia històrica envers el poble gitano. Per a poder tenir més 

informació i veure algunes imatges dels diferents actes, passa la paraula a la 

vicepresidenta, Juana Fernández, que mostra un resum gràfic, a través de les pantalles 

situades en aquesta sala. 

 

3. Informació sobre els grups de treball i Normes Reguladores de Participació 

Ciutadana- Reglament de funcionament del CMPG 

La vicepresidenta, Lola López explica que des de l’última plenària, el 30 de novembre, la tasca 

més important del Consell s’ha centrat en la commemoració del 8 d’abril, que com hem vist ha 

generat molta feina i dedicació. Però també s’han dut a terme altres reunions.  

 

En concret, s'han realitzat 3 reunions de la comissió executiva i 3 reunions del grup de treball 

sobre seguiment i priorització de les accions de l'Estratègia local amb el Poble Gitano. Aquest 

grup ha iniciat una tasca, encara no acabada per definir les prioritats de l’estratègia pel Consell 

i per detallar-ne el seguiment que es vol fer. La tasca no està acabada i es presentarà i 

compartirà un cop enllestida. 

 

Per altra banda, es va detectar la necessitat de fer un grup de treball sobre normes de 

funcionament del Consell Municipal del Poble Gitano. Aquesta necessitat coincideix amb el 

procés d'aprovació (previst pel setembre d'enguany) de les Normes Reguladores de 

Participació de l'Ajuntament (tal i com es va explicar a la darrera comissió executiva de l' 1 de 

juny) Està previst que posteriorment a la seva aprovació, es desenvolupi a través d'un 

document el funcionament dels diferents consells de participació sectorials, entre els quals es 

troba el del Poble Gitano. Per tant, malgrat el gran interès per redactar unes normes de 

funcionament intern per aquest consell, cal esperar a la redacció definitiva per part de la 

Direcció de Participació de l' Ajuntament. 

 

Està previst, durant el mes de juliol i setembre, fer una reunió del grup de normes de 

funcionament de les entitats del CMPG, per anar treballant aquells aspectes de concreció 

necessaris pel funcionament ordinari urgent així com anar avançant en propostes per la nova 

regulació a nivell de ciutat. 

 

4. Formalització  d’incorporació d’ entitats al CMPG 

 

El representant d’AGIPCAT demana que es canviï l’ordre del dia per procedir primer a la 

votació de la vicepresidència i desprès a l’entrada de noves entitats. La secretaria explica qeu 

s’ha consultat a la Direcció de Democràcia Activa i la manera habitual de procedir és primer 

donar entrada a les noves entitats i desprès votar, de tal manera que ja són entitats de ple 

dret. S’accepta l’explicació i no es varia l’ordre del dia. 



En aquest punt la secretària en funcions, Aida Guillén, informa també de dues situacions 

produïdes els dos últims dies i per tant, no ha estat possible incorporar-les a l'ordre del dia. Per 

una banda, a la secretaria del Consell ha arribat la petició de baixa de l' entitat: Associació 

cultural cristiana Plaça Espanya. A través del seu representant el Sr. Juan Valentí García 

 

D' altra banda, s’informa dels canvis de persona referent de les entitats següents: 

 

 -  Sr. Manuel Carbonell . AGIPCAT 

 -  Sr. Juan Fajardo. Ass. Gitana de Buen Pastor 

  

Respecte a la formalització d'incorporacions, la secretaria del CMPG ha rebut la sol·licitud per 

escrit d'una entitat: Terne Roma, que ha participat activament en les sessions del CMPG durant 

els últims 2 anys, sense vot, i que avui sol·licita que aquest plenari ratifiqui la seva incorporació 

en aquest Consell. 

 

Sense cap objecció ni aclariment es dóna per aprovada aquesta petició. 

 

5. Constitució de la Comissió Executiva del CMPG  

Tal i com es va acordar en la reunió de la Comissió executiva del passat 1 de juny, 

s'estableix que en el primer plenari anual, les entitats del CMPG que vulguin formar 

part de la Comissió Permanent ho sol·licitaran a la secretaria del consell.  

Es procedirà a demanar a les entitats interessades la seva participació en aquesta 

comissió, amb el procediment de mà alçada. La comissió executivaés l’òrgan que 

decideix la línia a seguir al Consell i on es defineixen els grups de treball i temes a 

tractar. Tal i com es va decidir a la reunió de l’1 de juny, la Comissió executiva no tindrà 

un nombre màxim de membres, però cal destacar que les entitats que no assisteixin a 

3 reunions seguides de la comissió executiva, seran donades de baixa de la comissió, 

no podent presentar-se de nou fins al proper primer plenari anual. Aquesta mesura té 

la intenció d’assegurar que les entitats de la comissió executiva són aquelles que es 

comprometen. Els grups de treball restaran oberts a totes les entitats del Consell, com 

fins la data. La comissió executiva es reuneix un cop cada dos mesos. 

A banda de les entitats que així ho manifesten, també poden formar part de la comissió 

executiva fins a 3 persones de reconeguda vàlua, que seran proposades per la mateixa 

comissió o per iniciativa d’una entitat i les candidatures seran valorades per la comissió 

executiva que si així ho acorda, les presentarà per la seva aprovació al plenari. 

Es procedeix a preguntar quines entitats en volen formar part i el resultat és el següent: 

 Associació Joves Gitanos de Gràcia 

 Associació sociocultural Lacho-Baji Calí 

 Associació Gitana Tots els colors 

 Associació Rromane Glasura – Veus Gitanes 



 Associació gitana de joventut, igualtat i progrés 

 Federació d’Associacions gitanes de Catalunya 

 Fundació Privada Pere Closa 

 Associació Intercultural Nakeramos 

 Rromane Siklovne 

 Associació Terné Roma de Barcelona 

 

A més a més, Juana Fernández es postula com a persona a títol individual per formar-ne part 

de l’Executiva. S’accepta. 

 

L’OncluPistoles manifesta que vol donar de baixa la seva entitat ja que ha rebut una trucada 

que pretenia fer que no arribés a la Plenària. Totes les entitats i la Vicepresidenta de 

l’ajuntament li demanen que s’ho repensi ja que la seva presència és clau pel CMPG. Decideix 

que així ho farà i que potser es postularà a formar part de l’executiva com a persona individual. 

 

6. Elecció de la Vicepresidència segona (associativa) del CMPG: presentació de 

candidatures i votació. 

 

La secretaria explica el procediment que es va enviar per correu electrònic: s'admet 

només 1 vot per entitat i, en cas que no pugui assistir cap persona d'una entitat, 

només s’han acceptat aquells vots delegats que han estat comunicats a la secretaria 

fins el dia 13 de juny a les 15 hores. Els vots delegats comunicats van ser Seo Cizmic 

que aporta el vot d'Unió Romaní i Ricard Valentí que aporta el vot de l'entitat 

Ternikaló. 

El recompte dels vots es va fer amb ajuda de la Mònica Bravo de la Direcció de Drets 

de Ciutadania i amb la col·laboració de la vicepresidenta actual, la Sra. Juana 

Fernández (com a observadora) 

Però abans, es va donar un temps de 3 minuts a cada candidat/a per presentar-se i 

explicar la seva candidatura, per ordre alfabètic. 

- Juan Cortés Moreno – FAGIC 

- María Rubia - Associació Intercultural Nakeramos 

 

Es crida a les 18 entitats amb dret a vot que dipositen la butlleta a l’urna. Els resultats 

són: 

Juan Cortés 5 vots i Maria Rubia 13 vots. Queda escollida Maria Rubia com a nova 

vicepresidenta del CMPG per un mandat de dos anys. La nova vicepresidenta destaca 

que la feina dintre del Consell ha de ser el més col·legiada possible i que lluitarà per la 

visibilitat de les entitats i per compartir espais. 



 

         7.  Precs i preguntes. 

Juana Fernández: pregunta per la Declaració institucional que s’havia d’haver aprovat a 

la Comissió de Presidència del maig i també pregunta sobre la notícia que ha aparegut 

en un mitjà de comunicació sobre una paga específica per gitanos, per saber la posició 

de l’ajuntament davant l’enfocament clarament discriminatori i difamador de la 

notícia. 

Lola López: sobre la segona pregunta explica que es va posar en contacte amb 

l’operador sobre aquesta renda i s’ha enviat una carta al mitjà de comunicació per 

demanar una rectificació, però encara no tenim retorn. 

Domingo Jimenez: es queixa pel fet que els promotors dependran d’una licitació de 

CEB sobre la que han tingut poca incidència, tot i ser el seu projecte. Rep les mostres 

de solidaritat de FAGIC, Rromane Siklovne, grup municipal de Ciutadans, grup 

municipal d’Esquerra Republicana. 

Aida Guillén: explica que el plec de licitació no es pot compartir, ni amb Pere Closa ni 

amb ningú perquè això és il·legal i de fet exclouria a la Fundació del concurs. S’ha 

mantingut el projecte, tal i com està, amb un increment d’hores, amb un coordinador 

que passarà part de la jornada al CEB, i amb els promotors asseguts als centres 

escolars però depenent de serveis educatius. El canvi a contracte respon a les 

exigències de la llei de contractació pública. S’aplicaran totes les clàusules socials que 

permet el nou decret i es garanteix la subrogació del personal. 

Juana Fernandez, Paqui Perona i David Cortès: expressen els seus dubtes sobre el 

paper del CMPG pel que fa a la consulta de polítiques públiques. 

Jaume Asens: explica  que la DI entrarà a la propera comissió de presidència del dia 21 

de juny i convida a tots els membres del CMPG a assistir-hi. I tanca la sessió agraint a la 

Juana la seva tasca i dedicació tots aquests anys com a vicepresidenta. 

 

Sense més precs i preguntes, acaba la sessió a les 18’30h. 

 


